

DOI: 10.18572/2072-3644-2021-2-27-31

Мошенничество в сфере предпринимательства: теория, практика, проблемы

Бархатова Екатерина Николаевна,
доцент кафедры уголовного права и криминологии
Восточно-Сибирского института Министерства
внутренних дел Российской Федерации,
кандидат юридических наук, доцент

Solncevelvet@rambler.ru

Миронов Александр Олегович,
оперуполномоченный отдела уголовного розыска
отдела Министерства внутренних дел России
по Тайшетскому району Главного управления Министерства
внутренних дел России по Иркутской области

raiaandmma@yandex.ru

Авторами проанализированы положения ч. 5–7 ст. 159 УК РФ на предмет соответствия уголовно-правовым принципам справедливости и равенства перед законом. Приведены признаки, по которым необходимо отграничивать рассматриваемый вид мошенничества от гражданско-правовых деликтов и смежных составов преступлений. Особое внимание уделено субъекту рассматриваемого преступления и потерпевшему, в качестве которых могут выступать только индивидуальные предприниматели и представители коммерческих организаций. Среди смежных составов преступлений особо выделено злоупотребление полномочиями (ст. 201 УК РФ). Сделан вывод о необходимости установления в первую очередь субъективных признаков преступлений, которые в большей мере позволяют отграничить смежные составы указанных преступлений друг от друга.

Ключевые слова: мошенничество, предпринимательская деятельность, договорные обязательства, экономика, гражданско-правовой деликт.

Fraud in the Field of Entrepreneurship: Theory, Practice, Problems

Barkhatova Ekaterina N.,
Associate Professor of the Department of Criminal Law and Criminology
of the East Siberian Institute of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation,
PhD (Law), Associate Professor

Mironov Alexander O.,
Detective of the Criminal Investigation Department
of the Department of the Ministry of Internal Affairs of Russia
in the Taishet district of the Main Directorate of the Ministry
internal affairs of Russia in the Irkutsk region

The authors analyzed the provisions of Part 5–7 of the Article 159 of the Criminal Code of the Russian Federation for compliance with the criminal law principles of justice and equality before the law. The signs by which it is necessary to distinguish the considered type of fraud from civil tort and related offenses are given. Particular attention is paid to the subject of the crime in question and the victim, which can only be individual entrepreneurs and representatives of commercial organizations. Among related crimes, simple fraud (parts 1–4 of Art. 159 of the Criminal Code of the Russian Federation), fraud in the field of lending (Art. 159¹) and abuse of power (Art. 201) are highlighted. It is concluded that it is necessary to establish, first of all, the subjective signs of crimes, which to a greater extent allow to distinguish the adjacent elements of the indicated crimes from each other.

Keywords: fraud, business, contractual obligations, economics, civil tort.